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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 23 aprilie 2025 

 

Ședința a început la ora 10.07. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Mircea Abrudean, vicepreședinte al Senatului. 

 

Domnul Mircea Abrudean: 

Stimați colegi, 

Declar deschisă sesiunea de întrebări, interpelări și declarații politice de astăzi, 23 aprilie 2025, 

conducerea fiind asigurată de subsemnatul, Mircea Abrudean, vicepreședinte al Senatului cu atribuții de 

președinte, asistat de domnul senator Vasile Blaga și domnul senator Cristian Ghinea, secretari ai Senatului. 

Conform programului aprobat, timpul alocat pentru sesiunea de întrebări, interpelări și 

declarații politice este repartizat pe grupurile parlamentare potrivit ponderii acestora. 

Vă rog, domnule Peiu. 

Porniți microfonul, vă rog. 

Domnul Petrișor-Gabriel Peiu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Conform procedurii, voiam să depun o moțiune simplă pe care am inițiat-o, privind sistemul de 

pensii. Și se depune la președintele de ședință, împreună cu lista de semnături. (Discuții.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Moțiunea simplă se va dezbate potrivit art.170 – 174 din Regulamentul Senatului, luni, ora 12.00. 

Mulțumesc. (Discuții.) 

Ședința de plen de luni, ora 16.00, va fi la ora 12.00 și va avea loc un Comitet al liderilor astăzi, 

pentru a tranșa programul. 

* 

Dau citire listei senatorilor care au depus întrebări și interpelări în scris: 

- domnul Silegeanu Cătălin – PSD… AUR, îmi cer scuze, da, PSD-ul nu are, doamna 

Ștefănescu Daniela, domnul Iacob Constantin-Ciprian și domnul Șipoș Eugen de la AUR, precum și 

domnul Carp Ionel, senator neafiliat. 

Interpelări avem de la PSD – domnul Stroe Felix, de la AUR – domnul Vlăescu Virgiliu-George 

și domnul Silegeanu Cătălin. 

Declarații politice: 
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- domnul Stroe Felix și domnul Mohan Aurel-George – PSD, de la AUR: domnul Șipoș 

Eugen-Cristian, domnul Vlăescu, domnul Sorin Lavric – declarație politică, de la AUR, domnul 

Silegeanu Cătălin, domnul Vlăescu Virgiliu-George, domnul Vlahu Nicolae, domnul Dîrlău Emil. De 

la PNL – domnul Blaga Vasile. De la USR – domnul Bochileanu George-Cătălin și domnul Negoi 

Eugen-Remus. De la POT – domnul Vela Gheorghe. 

O să începem cu întrebări, alternativ, pe grupuri parlamentare. 

Vă rog, domnule Șipoș. 

De la AUR, da? (Discuții.) Domnul Dîrlău de la AUR, declarație politică. 

Vă rog. 

Domnul Andrei-Emil Dîrlău: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

Fiindcă am comisie acum, am rugat să fiu înainte. 

Declarația politică se intitulează: „26 aprilie – comemorarea poetului, medicului, martirului 

Vasile Voiculescu”. 

Domnule președinte, 

Doamnelor și domnilor senatori, 

E o onoare să-l evoc azi, sub cupola Senatului României, pe unul din cei mai mari poeți ai 

neamului românesc, Vasile Voiculescu. 

Geniu literar, mistic creștin, mucenic al credinței, a îndurat chinurile închisorilor comuniste 

pentru crezul neclintit. Moștenirea lui spirituală ne cheamă să păstrăm vie flacăra credinței, demnității 

și iubirii de neam. 

Născut în 1884, Voiculescu a urmat Liceul „Gheorghe Lazăr”, apoi Facultatea de litere și filosofie 

– Universitatea București și Facultatea de medicină. Ca medic a fost un „doctor fără de arginți”, 

îngrijind cu devotament săracii din Gorj, Dâmbovița, Ilfov și soldații răniți în Primul Război Mondial. 

N-a fost doar medic al trupurilor, ci și al sufletelor. Viața i-a fost curmată de persecuțiile 

comuniste. În 1958, la 74 de ani, Voiculescu e arestat pentru că frecventa la Mănăstirea Antim grupul 

isihast „Rugul Aprins”, cerc intelectual creștin ce practica „Rugăciunea inimii” și rezistența spirituală 

contra ateismului comunist. 

În închisorile comuniste Jilava și Aiud, între 1958 -ʼ62 e supus unui regim de exterminare. 

Suferă de cancer. Boala e agravată de condițiile inumane de detenție. Moare pe 26 aprilie 1963. Nicio 

clipă nu și-a trădat crezul creștin. În ciuda torturilor, rămâne un stâlp al credinței, martir al neamului 

românesc, care a ales să sufere pentru Hristos, mai curând decât să se plece în fața regimului ateu. 
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Voiculescu e unul din cei mai mari poeți din literatura română, care a împletit geniul literar cu 

profunda spiritualitate creștină. Opera sa poetică explorează teme ca: nașterea lui Hristos, călătoria 

magilor, răstignirea, relația omului cu Dumnezeu. 

Interzis ca „obscurantist”, paradoxal, Voiculescu devine un mare scriitor după instaurarea 

comunismului stalinist. Volumul „Ultimele sonete închipuite ale lui Shakespeare în traducere 

imaginară”, e o meditație asupra iubirii, morții și a eternității. Remarcabile sunt poemele din „Călătorie 

spre locul inimii”, expresie a isihasmului literar, ce invită la introspecție spirituală. Părintele Stăniloae, 

membru al cercului „Rugul Aprins”, vede în poezia lui o expresie a teologiei apofatice, cale de 

cunoaștere a lui Dumnezeu prin negație, tăcere și contemplație. Ca mistic, Voiculescu e un spirit 

înrudit cu Daniel Turcea sau Sfântul Ioan al Crucii. 

Voiculescu nu e un extremist politic, ci un om al credinței, care a găsit în creștinism refugiu și 

cale de rezistență contra opresiunii comuniste. Credința lui nu e militantă, ci contemplativă, căutând 

unirea cu Hristos prin rugăciune și iubire. Rămâne în istoria României nu doar ca poet, ci și ca 

mucenic al neamului românesc. Bolnav, îndură privațiuni cumplite, totuși nu-și reneagă crezul. Tăria 

de caracter, jertfa pentru Hristos și poporul român ridică o întrebare legitimă: de ce n-ar fi canonizat 

Vasile Voiculescu? Sfințenia e legată de trăirea martirică, iubirea lui Hristos și jertfa pentru aproapele. 

Voiculescu a fost toate acestea, i-a îngrijit ca medic pe cei săraci, fără de plată, a cântat slava lui 

Dumnezeu, și ca deținut politic a murit pentru credință. Canonizarea sa ar fi un act de dreptate spirituală. 

Azi, la 62 de ani de la trecerea lui în veșnicie, ne plecăm frunțile în fața memoriei lui 

Voiculescu și ne rugăm ca Duhul Sfânt să lumineze calea Bisericii Ortodoxe Române, încât într-o zi 

să-l vedem trecut în rândul sfinților. Fie ca moștenirea lui să ne inspire să fim și noi „fii ai luminii”, așa 

cum a fost el până la ultima suflare. 

Fie ca învierea lui Hristos să fie și învierea României întru credință, libertate și dreptate. 

Senator AUR, Andrei-Emil Dîrlău 

Mulțumesc. 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc, domnule senator. 

În continuare, declarație politică. 

Domnul senator USR, Bochileanu George-Cătălin. 

Domnul George-Cătălin Bochileanu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Hristos a Înviat! 

Doamnelor și domnilor senatori, 
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Astăzi marcăm Ziua marelui mucenic… Sfântului Mare Mucenic Gheorghe, dar și Ziua 

Internațională a Cărții, un prilej de a ne reaminti că lectura este fundamentul unei societăți incluzive, 

educate și pregătite pentru viitor. 

Din păcate, datele Eurostat ne arată că România se află printre ultimele locuri din Uniunea 

Europeană în ceea ce privește cititul. Cauzele sunt multiple, de la inegalități sociale și modul în care 

sistemul educațional se raportează la lectură, până la lipsa unei infrastructuri culturale accesibile și a 

unor politici publice coerente. Or, educația, cultura și accesul la informație trebuie să fie drepturi 

garantate, nu privilegii. 

Trăim, de asemenea, într-o lume în continuă schimbare, profund digitalizată, iar lectura 

trebuie încurajată în toate formele sale, fie că vorbim despre cartea tipărită sau despre cea digitală. Și 

mă bucur să amintesc în acest sens câteva proiecte inițiate de USR și adoptate de Parlament: 

reducerea TVA-ului de la 19% la 5% pentru cărțile și presa digitală, o măsură care încurajează 

lectura în format electronic, mai accesibilă pentru tineri, și accesul gratuit pentru studenți la toate 

bibliotecile universitare și central-universitare, întrucât progresul tinerilor care aspiră la cariere în 

domenii-cheie nu trebuie condiționat financiar. Este datoria noastră să le oferim resursele de care au 

nevoie pentru a-și construi viitorul. 

De asemenea, doresc să menționez un proiect important finanțat prin PNRR, aflat în derulare, 

transformarea bibliotecilor în hub-uri moderne pentru dezvoltarea competențelor digitale. Aceste 

centre vor deveni spații dinamice, unde cetățenii, indiferent de vârstă, vor putea dobândi cunoștințe 

esențiale. Este datoria noastră ca legiuitori să sprijinim astfel de inițiative, pentru că fiecare pas pe care 

îl facem în această direcție nu doar că va contribui la creșterea nivelului de educație, dar va forma și o 

societate sănătoasă, pregătită pentru provocările viitorului. 

În același timp, trebuie să înțelegem că România are nevoie de o viziune coerentă în ceea ce 

privește educația. Avem nevoie de un sistem educațional care încurajează lectura, gândirea critică și 

care vede învățătura ca pe un proces continuu, nu doar ca pe un simplu obiectiv școlar de atins. 

Doar așa vom avea tineri pregătiți să facă față unei lumi în continuă schimbare. 

Mulțumesc. 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc. 

În continuare, domnul senator Lavric Sorin de la AUR, declarație politică. 

Domnul Sorin Lavric: 

Vă mulțumesc, domnule președinte, pentru înțelegere. 

Tema declarației mele politice este „Poetul Andrei Ciurunga – deținutul în al cărui schimb de 

noapte a înviat Hristos”. 
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Robert Eisenbraun, pe numele său inițial, s-a născut în orașul Cahul, Basarabia, la 28 octombrie 

1920, într-o familie de coloniști germani. Studiază în orașul natal, absolvă liceul în Bolgrad, iar în 

Basarabia, dezrobită pentru scurt timp de ocupatul sovietic după 1941, predă la gimnaziul din Cahul și 

la Liceul „Bogdan Petriceicu Hașdeu” din Chișinău, ocupând în același timp funcția de redactor la 

câteva publicații basarabene. În timpul războiului se refugiază cu familia în Brăila. Anticomunist 

convins, este arestat pentru prima dată în 1945, după ce publicase un articol în care îi îndemna pe 

români să respingă ideologia comunistă. În anul 1946, Robert Eisenbraun hotărăște să-și schimbe 

numele în Andrei Ciurunga, noul nume fiind ales la întâmplare dintr-o carte de telefoane. 

Opoziția față de regimul comunist nu încetează nici după prima eliberare. Autoritățile îl 

arestează a doua oară în anul 1950, de această dată suferind o detenție de patru ani la Canal. În timpul 

acestei detenții scrie numeroase poezii cu caracter protestatar, atrăgându-și supranumele de „poetul 

cumplitului Canal”. Tot aici are loc întâmplarea pentru care îl denumim astăzi pe Andrei Ciurunga 

„deținutul în al cărui schimb de noapte a înviat Hristos”. 

Redau întâmplarea cu pricina: „Andrei Ciurunga, poetul, era planton într-o noapte. Singur 

alesese să stea treaz de la 11.00 noaptea la 1.00 dinspre zi: râvnea cu mare arșiță sufletească să audă 

clopotele Învierii sunând și răsunând zglobiu dinspre mica biserică din Valea Neagră. (…) Datoria 

oricărui planton era să spună: «Domnule ofițer, sunt plantonul schimbul doi în baraca E4. În timpul 

schimbului meu nu s-a întâmplat nimic». Însă Andrei Ciurunga era prea cutremurat de evenimentul 

cosmic ce tocmai avusese loc. Așa încât nu se putu păzi de a mărturisi: «Domnule ofițer, sunt 

plantonul schimbul doi în baraca E4. În timpul schimbului meu a înviat Hristos!». 

Pe loc a fost dus și închis în carcera îngustă din curte. A rămas acolo, cum povestește, «trei zile 

încheiate, cât au durat sărbătorile Paștilor». Trebuie știut că hrana i se compunea, în condițiile noi, 

dintr-un sfert de pâine pe zi și o cană de apă. Atât. Iar de dormit, n-o putea face decât sprijinindu-și 

spinarea pe unul din pereții carcerii sau ghemuindu-se ca un câine pe glodul de pe jos, fiindcă noua 

locuință era prea nespațioasă.” 

Ca și în cazul lui Nichifor Crainic și Radu Gyr, poeziile lui Andrei Ciurunga au fost învățate pe 

de rost de ceilalți deținuți politici. 

Sunt onorat ca, sub cupola Senatului României, să evoc numele lui Andrei Ciurunga. 

Vă mulțumesc. 

Sorin Lavric. (Aplauze.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc, domnule senator. 

În continuare, domnul senator Negoi Eugen-Remus, declarație politică, USR. 
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Domnul Eugen-Remus Negoi: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Declarație politică: „Execuțiile politice din vremea legionarismului”. 

Orice regim extremist reprezintă un pericol grav pentru România. Orice regim care subminează 

valorile democratice, care încurajează ura și violența și riscă să se transforme în dezbinare și crime 

împotriva propriului popor trebuie identificat și condamnat. 

Ecourile trecutului nu au dispărut complet, discursuri prin care unii politicieni declară public 

despre unii oameni, de exemplu: „că ar trebui jupuiți de vii în piața publică” sau că ar trebui 

„împușcați pe stadion traficanții de droguri” arată cât de ușor poate reveni în spațiul public limbajul 

urii și instigarea la violență extremă, exact ca în vremurile întunecate ale legionarismului. 

În perioada de după Primul Război Mondial și până în 1940, România a fost marcată de 

instabilitate politică, conflicte ideologice violente și dezvoltarea mișcărilor extremiste. Cea mai 

cunoscută și în același timp cea mai violentă a fost Garda de Fier, o organizație de extremă dreapta 

care a promovat un discurs radical, antisemit și antidemocratic. În 1940, Garda de Fier a ajuns la 

guvernare prin intrigi politice, crize și manipulări, transformând România, împreună cu generalul Ion 

Antonescu, în stat național-legionar pentru o scurtă perioadă, septembrie 1940 – ianuarie 1941, 

marcată de o atmosferă de teroare politică. 

Legionarii au avut în plan să se răzbune pe toți cei pe care îi considerau responsabili pentru 

suferințele poporului român, dar mai cu seamă pe cei care au contribuit la reprimarea mișcării lor în 

trecut. Astfel au avut loc execuții politice, omorând cu cruzime personalități importante din viața 

politică, intelectuală și administrativă a țării. Cea mai cunoscută acțiune a fost masacrul de la Jilava, în 

noaptea de 26 spre 27 noiembrie1940, când legionarii au asasinat 64 de persoane, majoritatea foști 

membri ai administrației carliste sau adversari politici ai mișcării. 

Imediat după au fost asasinați și doi dintre cei mai respectați intelectuali ai țării: Nicolae Iorga 

și Virgil Madgearu. Aceste crime au stârnit un val de indignare în rândul opiniei publice și au arătat cât 

de periculos poate deveni extremismul atunci când ajunge la putere. Virgil Madgearu, politician de 

stânga, fost ministru de finanțe, a jucat un rol esențial în modernizarea gândirii economice românești. 

Madgearu s-a remarcat printr-o poziție fermă împotriva extremismului atât de stânga, comunismul, cât 

și de dreapta, fascismul și legionarismul. Tocmai această poziție echilibrată și democratică l-a 

transformat într-o țintă pentru Garda de Fier. 

La 27 noiembrie 1940 Madgearu a fost răpit din locuința sa din București de un grup de 

legionari, dus în pădurea Snagov și executat fără proces. 
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Asasinatul a avut un profund impact asupra opiniei publice, fiind văzut ca un act de barbarie 

împotriva unui om care și-a dedicat viața reformei sociale și echilibrului politic. Moartea lui Virgil 

Madgearu ne arată că execuțiile politice din perioada legionară ne reamintesc cât de periculos este 

fanatismul ideologic și cât de fragile pot deveni drepturile omului și democrația în fața extremismului. 

România în scurt timp își va alege președintele. Este un moment crucial pentru viitorul nostru 

democratic. Privind în urmă la episoadele întunecate ale istoriei noastre, precum regimul legionar și 

crimele comise împotriva unor personalități de seamă, cum a fost Virgil Madgearu, trebuie să înțelegem 

cât de important este să respingem și să condamnăm cu fermitate orice formă de radicalism și intoleranță. 

Viitorul nu poate fi clădit pe ură. Viitorul trebuie să fie clădit pe respect, echilibru și responsabilitate. 

Tocmai de aceea, memoria celor care au luptat pentru democrație trebuie să ne ghideze 

alegerile din prezent. 

Nu uităm istoria, nu repetăm istoria. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc. 

Domnule senator Silegeanu Cătălin de la AUR, aveți și întrebări și interpelări, și declarații. 

Vă rog, foarte pe scurt să le prezentați pe toate. 

Domnul Cătălin Silegeanu: 

Domnule președinte, vă mulțumesc. 

Bună ziua, stimați colegi! 

Hristos a Înviat! 

Titlul declarației politice: „Îmbunătățirea condițiilor piețelor volante din județul Botoșani: o 

prioritate pentru demnitatea producătorilor locali și bunăstarea comunității”. 

Stimați colegi senatori, 

Astăzi doresc să aduc în atenția dumneavoastră o situație care necesită intervenția noastră 

promptă și eficientă: condițiile inacceptabile din piețele volante din județul Botoșani. 

În județul nostru piețele volante se află într-o stare deplorabilă și inumană cu care niciun 

cetățean nu ar trebui să se confrunte. Producătorii locali, cei care contribuie esențial la economia 

regională și ne oferă produse proaspete și de calitate, sunt nevoiți să își expună și să își vândă marfa în 

condiții sub orice critică. 

Lipsa infrastructurii adecvate, precum toalete publice și mobilier necesar pentru expunerea mărfii, 

îi obligă pe toți acești oameni să își desfășoare activitatea în frig, fără un minim de confort și igienă. 
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Această situație nu doar că lezează demnitatea și sănătatea producătorilor și a cumpărătorilor, 

dar subminează și viitorul economic al piețelor noastre locale. În contextul în care încurajăm consumul 

de produse autohtone și susținerea economiilor locale este crucial să le oferim acestor piețe condiții 

decente și civilizate de funcționare. 

Fac un apel către autoritățile centrale și locale să trateze această problemă cu prioritatea pe care 

o merită. Avem nevoie de investiții urgente pentru a amenaja piețele volante, pentru a le dota facilități 

esențiale și pentru a asigura un mediu sigur și propice atât pentru vânzători, cât și pentru cumpărători. 

Numai prin acțiuni concrete și rapide vom putea restabili demnitatea acestei activități tradiționale și 

esențiale pentru județul Botoșani. 

Vă mulțumesc pentru atenție și pentru sprijinul dumneavoastră în soluționarea acestei 

probleme critice. 

Interpelare adresată domnului Ion-Marcel Ciolacu, prim-ministrul României. 

Obiectul interpelării: „Condițiile precare ale piețelor volante din județul Botoșani”. 

Stimate domnule prim-ministru al României, 

În calitate de senator al județului Botoșani, Cătălin Silegeanu, vă adresez această interpelare cu 

privire la starea deplorabilă a piețelor volante din județul Botoșani care funcționează în condiții 

inumane și necorespunzătoare pentru producătorii locali și consumatori. 

Domnule prim-ministru, 

Având în vedere cele expuse, vă rog să răspundeți la următoarele întrebări: 

- Există inițiative guvernamentale de stimulare a parteneriatelor public-private pentru a sprijini 

investițiile în piețele locale? 

- Cum intenționează Guvernul să colaboreze cu autoritățile locale din Botoșani pentru a 

identifica priorități și soluții care să conducă la modernizarea piețelor volante? 

- În ce măsură există un calendar specific pentru implementarea proiectelor dedicate dezvoltării 

infrastructurii piețelor și cine va fi responsabil pentru monitorizarea progresului? 

- Există planuri pentru introducerea unor standarde minime de calitate și siguranță pentru 

piețele volante la nivel național? Dacă da, ce caracteristici vor include acestea? 

- Ce pași concreți intenționează să întreprindă Guvernul pentru a asigura accesul continuu și 

sigur la piețe chiar și în contextul unor dezastre naturale sau pandemii? 

Vă mulțumesc anticipat pentru atenție și aștept cu interes răspunsul dumneavoastră. 

Vă solicit răspuns scris. 

Foarte scurt și întrebarea adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul agriculturii și 

dezvoltării rurale. 
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Pe același subiect, obiectul întrebării: „Îmbunătățirea condițiilor pieței volante din județul Botoșani”. 

Stimate domnule ministru, 

În calitate de senator al județului Botoșani, Cătălin Silegeanu, vă adresez câteva întrebări 

urgente referitoare la îmbunătățirea condițiilor volante din județul Botoșani. 

Stimate domnule ministru, 

- Care sunt acțiunile concrete pe care Ministerul Agriculturii le are în plan pentru a îmbunătăți 

infrastructura piețelor volante din județul Botoșani? 

- Există granturi sau finanțări alocate special pentru modernizarea piețelor locale în județe cu 

nevoi critice precum Botoșani? 

- Are ministrul o strategie națională pentru a asigura dotarea minimă a piețelor volante, cum ar 

fi toaletele publice și mesele adecvate pentru expunerea produselor? 

- În ce măsură consideră ministrul că aceste investiții vor contribui la susținerea producătorilor 

locali și la creșterea calității vieții în comunitățile rurale? 

- Ați luat în considerare dezvoltarea unor parteneriate public-private pentru a spori resursele 

disponibile în vederea modernizării infrastructurii piețelor volante? 

Apreciem implicarea ministerului în rezolvarea acestor probleme critice și așteptăm răspunsul 

dumneavoastră detaliat cu privire la măsurile ce vor fi adoptate pentru a îmbunătăți situația actuală. 

Domnule președinte, vă mulțumesc. 

Stimați colegi, vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Dacă mai sunt colegi în sală care doresc să susțină întrebări, interpelări sau declarații politice, 

din cei înscriși. 

Vă rog, domnule senator. 

Ba cred că erați pe listă. 

Vă rog. 

Domnul Cristian Vântu: 

Domnule președinte, 

Stimați colegi, Hristos a Înviat! 

Am venit astăzi în fața dumneavoastră să vă sesizez o problemă extrem de gravă, și anume: 

lipsa medicilor de gardă din spitalele publice care pur și simplu refuză să mai facă gărzi datorită 

neindexării plății acestora, care a rămas la nivelul anului 2018. 
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Veți spune probabil că medicii sunt oricum bine plătiți, ignorând faptul că, spre deosebire de un 

tânăr cu studii medii, care își alege o profesie bine plătită, poate avea un venit suficient încă de la 20 de 

ani sau chiar spre deosebire de absolvenții oricăror alte facultăți, în afară de Facultatea de medicină 

care, în sistem Bologna, după trei ani de facultate și doi de master își pot în intra în profesie, un tânăr 

medicinist are nevoie de 10 – 12 ani pentru a-și obține dreptul de liberă practică și a începe să aibă o 

viață normală, să-și poată întemeia o familie. 

Pe lângă faptul că le cerem acestor tineri acest sacrificiu, pe lângă faptul că le cerem să lucreze 

într-un sistem medical total neperformant, le cerem să fie supuși unor abuzuri față de care legea 

actuală nu îi protejează și într-un sistem în care sunt tot mai puțin respectați, acum nici nu îi plătim 

corespunzător sacrificiului pe care l-au făcut și a efortului pe care îl fac. În aceste condiții nu vă mirați 

că exodul medicilor care părea că a stagnat în timpul pandemiei pare să revină la cote și mai alarmante. 

Stimați colegi din partidele de guvernare, indiferent cât investiți în tehnologie, cât investiți în 

construcții, în sistemul medical de sănătate, trebuie să înțelegeți că un spital fără medici este lipsit de 

sens și lipsit de utilitate. 

Vă mulțumesc pentru atenția pe care sper că mi-ați acordat-o. 

Cristian Vântu, senator AUR de Mureș, vicepreședinte al Comisiei pentru sănătate a Senatului 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc. (Aplauze.) 

Doamna Ștefănescu. 

Vă rog. 

Doamna Daniela Ștefănescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Obiectul întrebărilor mele, de fapt, sunt reveniri asupra întrebării adresate în ședința din 26 martie, 

privind dezvoltarea infrastructurii rutiere. 

Întrebarea este adresată domnului ministru Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul transporturilor 

și infrastructurii. 

Stimate domnule ministru, 

Având în vedere întrebarea adresată în cadrul ședinței Senatului din data de 26 martie 2025, cu 

privire la stadiul și perspectivele de finalizare ale tronsoanelor Mizil – Buzău și Focșani – Bacău din 

Autostrada A7, Autostrada Moldovei, revin asupra acesteia, întrucât până la acest moment nu a fost 

transmis un răspuns oficial. 

În acest context, vă reamintesc că potrivit art.179 alin.(4) din Regulamentul Senatului României, 

„Guvernul și fiecare dintre membrii săi sunt obligați să răspundă la întrebări în termen de cel mult 

două săptămâni. Pentru motive temeinice, Senatul poate acorda un termen de cel mult 3 săptămâni.” 
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Având în vedere că termenul legal a fost depășit, fără o justificare oficială, vă solicit respectuos 

transmiterea în regim de urgență a unui răspuns scris care să conțină informațiile solicitate anterior. 

Înțelegând complexitatea acestui proiect major pentru dezvoltarea Moldovei și a conectivității 

naționale, consider că o comunicare promptă și detailată este esențială pentru a răspunde interesului public. 

Vă solicităm un răspuns în scris și pe adresa de email. 

Vă mulțumim. 

Senator Daniela Ștefănescu, Circumscripția nr.4 Bacău 

Iar a doua este tot o revenire către… adresată domnului ministru Florin-Ionuț Barbu, ministrul 

agriculturii și dezvoltării rurale. 

Stimate domnule ministru, 

Reiterăm, în mod ferm și justificat, solicitarea de a răspunde întrebării noastre formulate în 

ședința Senatului din data de 5 martie 2025, privind situația actualizată a suprafețelor agricole ale 

României și structura deținerii acestora. 

Apreciez efortul de a da curs solicitării noastre, dar modul în care ați făcut-o este unul superficial. 

Subliniez că solicitarea adresată urmărea obținerea unor evaluări centralizate și actualizate din 

perspectiva Ministerului Agriculturii și Dezvoltării Rurale, în calitate de autoritate publică responsabilă 

de elaborarea și implementarea politicilor agricole, a dezvoltării rurale și gestionării resurselor funciare. 

Menționez faptul că datele sunt… Menționarea faptului că datele sunt deținute de notariate și 

Agenția Națională de Cadastru și Publicitate Imobiliară, deși relevantă, nu exclude responsabilitatea 

ministerului de a cunoaște, corela și interpreta aceste date în scopul asigurării unei viziuni de ansamblu 

asupra domeniului agricol și utilizării terenurilor agricole în România. 

În acest sens, vă solicităm respectuos să reveniți cu un răspuns concret, conform solicitărilor 

așa cum au fost formulate. 

Vă rugăm ca în cazul în care nu dețineți aceste date să menționați. 

Vă solicităm un răspuns și în scris și pe adresa de email. 

Vă mulțumim. 

Senator Daniela Ștefănescu, Circumscripția nr.4 Bacău (Aplauze.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc, doamna senator. 

Dacă mai există colegi care doresc să susțină declarații politice, interpelări, întrebări? 

Vă rog. 

Domnul Mircea-Ionuț Sandu: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Întrebarea este adresată domnului Sebastian Burduja, ministrul energiei. 
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Obiectul întrebării: „Capacități de stocare a energiei electrice”. 

Stimate domnule ministru, 

În ziua în care creștinii au sărbătorit Sfintele Paști, 20 aprilie, conform informațiilor din presă, 

producătorii de energie din România au fost nevoiți să plătească un preț record, de 500 de lei/MWh, 

furnizorilor pentru a le prelua energia în exces. Chiar dumneavoastră ați afirmat că ați discutat cu 

asociațiile de prosumatori, pentru a le solicita românilor care au instalate panouri fotovoltaice, să-și 

oprească invertoarele instalațiilor de producție a energiei electrice. 

În acest sens, aș dori să vă adresez câteva întrebări foarte precise: 

1. Care este cuantumul total al capacităților de stocare a energiei electrice existente în acest 

moment în România? 

2. Ce investiții în capacități de stocare există la nivelul companiilor unde statul are acțiuni? Ce 

investiții în acest sens există la nivelul companiilor private? 

3. Ce s-a întâmplat cu apelul de proiecte „Sprijinirea investițiilor în dezvoltarea capacităților de 

stocare a energiei electrice, baterii, cu finanțare din Fondul pentru modernizare”? Câți aplicanți au 

fost? Câte contracte s-au semnat? În ce cuantum sunt acestea? 

4. Intenționați să sprijiniți introducerea unei taxe pentru prosumatori, începând cu 1 decembrie 

2026, așa cum susținea ANRE? 

5. Care ar fi mixul ideal de energie al României, astfel încât să nu ne mai confruntăm cu o 

astfel de criză precum cea din ziua de Paști? 

6. Cât curent a exportat România de la începutul anului și până la 15 aprilie, și care a fost prețul 

mediu? 

7. Câtă energie electrică a importat România de le începutul anului și până la 15 aprilie și care a 

fost prețul mediu? 

Solicit răspuns scris. 

Întrebarea numărul 2 este adresată domnului Mircea Fechet, ministrul mediului, apelor și pădurilor. 

Obiectul întrebării: „Corupție la Garda de Mediu Gorj”. 

Stimate domnule ministru, 

Procurorii Parchetului de pe lângă Judecătoria Târgu-Jiu au efectuat, pe 16 aprilie, percheziții 

în 5 locații din municipiul Târgu-Jiu, printre acestea și la sediul Comisariatului Județean Gorj al Gărzii 

Naționale de Mediu. Comisarul-șef al Gărzii de Mediu Gorj, Gheorghe Sanda, a refuzat să comenteze 

această situație. 

În acest sens, aș dori să vă adresez câteva întrebări foarte precise: 

1. S-a luat vreo măsură administrativă la nivelul Gărzii de Mediu Gorj? 
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2. Comisarul-șef al Gărzii de Mediu Gorj a fost pus oficial sub acuzare? 

3. Cum apreciați activitatea Comisariatului Județean Gorj al Gărzii Naționale de Mediu? Cât de 

mult apreciați că afectează un astfel de scandal credibilitatea instituției? 

4. Vi se pare firesc ca un personaj garantat de PSD, așa cum este Gheorghe Sanda, actualul 

Comisar-șef al Gărzii de Mediu Gorj, să seta în această funcție timp de aproape 20 de ani, în condițiile 

în care au existat multiple scandaluri de corupție în acest interval? Care este motivul pentru care ați 

prelungit și dumneavoastră mandatul? 

Vă solicit răspuns scris. 

Vă mulțumesc. 

Cu deosebită considerație, senator AUR, Sandu Mircea-Ionuț. (Aplauze.) 

Domnul Mircea Abrudean: 

Mulțumesc. 

Vă rog, alte intervenții dacă mai sunt. 

* 

Dacă nu mai sunt, o să dau citire notei privind exercitarea de către parlamentari a dreptului de 

sesizare a Curții Constituționale. 

În conformitate cu prevederile art.15 alin.(2) și (3) din Legea nr.47/1992 privind organizarea și 

funcționarea Curții Constituționale, s-au depus la secretarul general al Senatului, în vederea exercitării 

de către senatori a dreptului de sesizare a Curții Constituționale, următoarele legi: 

1. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.49/2024 privind reglementarea 

cadrului general de preluare de către Autoritatea pentru Administrarea Activelor Statului a unor 

creanţe bugetare restante aflate în administrarea Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală asupra 

unor societăţi cu capital majoritar sau integral de stat – procedură de urgență; 

2. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.165/2020 privind mandatul 

acordat ministerelor pentru identificarea, selectarea și rezervarea imobilelor destinate ca sedii ale unor 

agenții sau centre europene nou-înființate – procedură de urgență; 

3. Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.62/2020 pentru adoptarea 

unor măsuri în domeniul societăților, în vederea desfășurării reuniunilor organelor statutare – procedură 

de urgență; 

4. Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.95/2006 privind reforma în domeniul sănătății; 

5. Lege pentru abrogarea art.197 alin.(4) – (13) din Legea nr.135/2010 privind Codul de 

procedură penală – procedură de urgență; 
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6. Lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.63/2024 privind finanțarea din 

Fondul pentru mediu a unor proiecte de dezvoltare a infrastructurii de management integrat al 

deșeurilor – procedură de urgență; 

7. Lege pentru modificarea și completarea Legii nr.135/2010 privind Codul de procedură penală; 

8. Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.206/2020 pentru prorogarea 

termenului prevăzut la art.22 alin.(1) din Legea nr.118/2019 privind Registrul național automatizat cu 

privire la persoanele care au comis infracțiuni sexuale, de exploatare a unor persoane sau asupra 

minorilor, precum și pentru completarea Legii nr.76/2008 privind organizarea și funcționarea 

Sistemului Național de Date Genetice Judiciare și pentru stabilirea unor măsuri organizatorice de 

punere în aplicare a prevederilor acesteia – procedură de urgență; 

9. Lege pentru ratificarea Acordului dintre Guvernul României şi Guvernul Ungariei, semnat la 

București la 3 septembrie 2024, pentru modificarea Acordului dintre Guvernul României şi Guvernul 

Republicii Ungare privind colaborarea în domeniul prevenirii şi combaterii criminalității 

transfrontaliere, semnat la Szeged la 21 octombrie 2008. 

Termenele pentru sesizare sunt de două zile pentru legile adoptate în procedură de urgență și de 

cinci zile pentru legile adoptate în procedură de drept comun de la data depunerii – astăzi, 23 aprilie 2025. 

Termenele se calculează luând în considerare ziua anunțului, data de astăzi, 23 aprilie 2025. 

Declar închisă sesiunea privind interpelările, întrebările și declarațiile politice. 

Vă mulțumesc. 

 

Ședința s-a încheiat la ora 10.45. 


